

XXI

<u>H.S. Number</u>	<u>Document</u>	<u>Para</u>
981PA5(D5)	Fifth Panzer Army, Appendices to W.D. 9 Aug - 9 Sep 44	28f
<u>Corps</u>		
--	88 Corps, W.D. 1 Jul - 31 Dec 44	33, 35, 36
--	88 Corps, W.D. 1 Jul - 31 Dec 44, Vol "B" of Apps	141f
--	88 Corps, W.D. 1 Jul - 31 Dec 44, Vol "C" of Apps	36
<u>B. Secondary Sources</u>		
981SOM(D172)	Blauensteiner, 2 Para Corps, 19 Sep 44 - 10 Mar 45	36
981SOM(D208)	Hammer, Report on 190 Inf Div	58
981AGpG(D1)	von Mellenthin, A Gp G, 20 Sep - 8 Nov 44	65f
--	Schramm, Der Westen, (see: Primary Sources)	-
981SOM(D148)	Student, Supplement to Report by Col Geyer	34
981SOM(D94)	Zimmermann, O.B. West from Atlantic Wall to Siegfried Line, "A Study in Command"	11f 65f

XXII

Books

U.S. Army, Military Intelligence Division, Washington, 1945, Order of Battle of the German Army	14f	33,	58
Westphal, Siegfried The German Army in the West		93	
Wilmot, Chester The Struggle for Europe		30f	

=====

Appendix "A"
to H.S. Report No. 77

Principal Appointments in the West

(Autumn 1944)

Ref: para 7

Appendix "B"
to H.S. Report No. 77

O.B. West

Order of Battle

15 Aug 44

981.045(DL)

Ref: para 10

Appendix "C"
to H.S. Report No. 77

Führer Order

to hold or destroy Paris

23 Aug 44

981AGpB(D2)

Ref: para 17

Appendix "D"
to H.S. Report No. 77

Führer Order

of

25 Sep 44

981AGpB(D2)

Ref: para 70

Appendix "F"
to H.S. Report No. 77

OKW/WFSt

Directive to O.B. West

29 Oct 44

981HGN(D16)

Ref: para 102

Appendix "A"
to H.S. Report No. 77

PRINCIPAL APPOINTMENTS IN THE WEST

(for period under review)

O.B. WEST (until 8 Nov 44 also known as A Gp D)

3 Jul 44 - 17 Aug 44 GFM Guenther von Kluge
17 Aug 44 - 4 Sep 44 GFM Walter Model
4 Sep 44 - 10 Mar 45 GFM Gerd von Rundstedt

ARMY GROUPS

Army Group B

31 Dec 43* - 17 Aug 44 GFM Erwin Rommel
17 Aug 44 - 17 Apr 45 GFM Walter Model

Army Group G

10 May 44 - 21 Sep 44 Col Gen Johannes Blaskowitz
21 Sep 44 - 23 Dec 44 Gen Pz Tps Hermann Balck

Army Group Studen (prov)

31 Oct 44 - 10 Nov 44 Col Gen Kurt Student

Army Group H

10 Nov 44 - 28 Jan 45 Col Gen Kurt Student

Armed Forces Commander Netherlands

1 Sep 44 - 26 Jan ARMIES G.A.P. Karl Friedrich Christiansen

First Army

2 Jun 44 - 6 Sep 44 Gen Inf Kurt von der Chevallerie
6 Sep 44 - 29 Oct 44 Gen Pz Tps Otto von Knobelsdorff
29 Oct 44 - 1 Dec 44 Gen Inf Kurt von Tippelskirch
1 Dec 44 - 22 Mar 45 Gen Inf Hans von Obstfelder

* Date on which upgraded from a working staff to command (under O.B. West): 88 Corps (Netherlands), Fifteenth Army and Seventh Army.

Seventh Army

29 Jun 44 - 23 Aug 44 SS Gen Paul Hausser
24 Aug 44 - 31 Aug 44 Gen Pz Tps Heinrich Eberbach
31 Aug 44 - 19 Feb 45 Gen Pz Tps Erich Brandenberger

Fifteenth Army

15 Aug 43 - 23 Aug 44 Col Gen Hans von Salmuth
23 Aug 44 - 17 Apr 45 Gen Inf Gustav von Zangen

Nineteenth Army

29 Jun 44 - 15 Dec 44 Gen Inf Friedrich Wiese

Fifth Panzer Army

9 Aug 44 - 10 Sep 44 SS Col Gen Sepp Dietrich
10 Sep 44 - Early 1945 Gen Pz Tps Hasso-Eccard von Manteuffel

Sixth Panzer Army

13 Sep 44 - May 1945 SS Col Gen Sepp Dietrich

First Parachute Army

4 Sep 44 - 31 Oct 44 Col Gen Kurt Student
31 Oct 44 - 28 Mar 45 Gen Para Tps Alfred Schlemm

Armed Forces Commander Netherlands

1 Sep 44 - 26 Jan 45 Gen G.A.F. Karl Friedrich Christiansen

ARMED FORCES HIGH COMMAND
Ü K W

PERIODICAL SCHEMATIC
ORDERS OF BATTLE
GERMAN ARMY

O B WEST SECTION of CHART for

15 AUG 44

DIVISIONS	CORPS	ARMIES	ARMY GROUPS	Ü K W
347, 719, Comd Waffen-SS	88 (Comd of German Tps in the Netherlands)	ARMED FORCES COMMANDER NETHERLANDS		
70 (165 Res), 712	89	15 136***		
47, 18*(xxx), 49xxx, 182 Res	82			
348, 245, 226, 5 Security Regt	67			
711, 346, 272, Elts 710	86			
85, 12 SS Pz, 89	1 SS PZ			
271, 277, 276, Elts 21 Pz, 326	74			
21 Pz****, 9 SS Pz, 3 Para	2 SS PZ			
Elts Pz Lehr, 353 + Elts 1 SS Pz Battle Gp 363 + Elts 351	2 PARA			
Battle Gp 243, 84, Battle Gp 17 SS Pz Gren, Battle Gp 275, Elts 10 SS Pz 10 SS Pz****	84			
708, Remnants 5 Para, Elts 9 Pz, 2 SS Pz	58 PZ	7		
116 Pz, Elts 9 Pz, 2 Pz, Remnants Pz Lehr**** 1 Pz SS, Remnants 9 Pz	47 PZ			
351****, Battle Gp 6 Para, Remnants 352	81			
16(158 Res), Blocking Formation Haeckel, 159 Res	64			
716xxx, 198****, 189 Res****	4 LW F.			
Elts 198, Elts 189 Res, 244	85 ***	19		
242, 148 Res	62	11 Pz, 157 Res, 338xxxx	ARMEEGRUPPE G Freiwilligen Stamm Division (East Legion) +	

LEGEND :
 * Lw Pd
 ** in Aufst
 *** z. b. V.
 **** Ma
 x in Umg
 xx in Antrsp
 xxx in Abtrsp
 xxxx in Auffr
 + Freiwilligen Stamm
Division

: German Air Force Field
 : in process of formation
 : for Special Employment
 : main body
 : in process of reorganisation
 : on way (coming)
 : on way (going)
 : in process of rehabilitation
 : Volunteer Parent Div (East Legion)

O B WEST SECTION of CHART
as on 14 Aug 44

Fortress Guernsey
319

Fortress St Malo
(Col von Auleck)

Remnants 77
Remnants 91
Elts 5 Para

Fortress Brest
Main Body 343
Remnants 2 Para
Elts 266

Fortress Lorient
25 Corps
Elts Remants 265

Fortress St. Nazaire
Elts Remants 265

Ie

Geheime Kommandosache

**Chiffre
Nur General Offizieri**

zu Blitw

OBM. A.M. B., 2a

AKT 1,

2. AKT 2,

AKT 3

4. AKT 4.

Zettel 1) O.B.Wirt, zu Brüssel/44 geblieben. V. 23.6.
2) O.M./M.W./44 (II) zu Brüssel/44 geblieben. V. 23.6.

Gemäß Bezug 2) hat der Führer bestimmt:

"Die Vertreibung des belgischen Staates ist von entscheidender militärischer und politischer Bedeutung. Sein Verlust würde die gesamte Elitenstruktur zerstören. Der Staat ist und nimmt was die Basis für den Kampf gegen England.

In der Geschichte bedeutete der Verlust von Belgien aber auch immer nur ein Fall von grosser Freude.

Der Führer wiederholt daher seinem Befehl, das Regime im Spezialfall verhindern der Stadt vertilgt werden und wird verweist dann auf die für O.B.Wirt angekündigten Verstärkungen.

Durchfall der Stadt mit gegen certo Ausdehnung von Angriffen mit schlimmsten Mitteln eingeschritten werden, als: Sprengung von Hochhäusern, Unterstützende Beschädigung der gesamten, Zerstörung der betroffenen Stadtteile, so hierdurch eine weitere Angriffswelle breiter verhindert wird.

Die Belagerungsaktionen sind zur Spaltung vorbereitet. Zwei nicht mehr oder nie als Verbündete in die Hände des Feindes gelangen.

O.B.W.

AKT 1
AKT 2

: : : : :
: : : : :

AKT 2
AKT 3

AKT 4
AKT 5

Führer Order of 25 Sep 44

(Translation)

The enemy has transferred the main weight of his attacks to the Dutch area and the forefield of the Northern Vosges. In the South the available forces have been committed on the whole, but in England he has still large formations - including airborne divisions - to exploit and expand success in Southern Holland by further landings from the air and from the sea in western and northern Holland, or possibly even in Germany between Wilhelmshaven and Emden.

The centre of gravity of our counter-measures must therefore be transferred to the northern area of the western front, to hold the Netherlands and make possible the completion of the West Wall extension, thereby protecting the Ruhr area.

My orders are:

1. The enemy in the Arnhem - Nijmegen area is to be destroyed by concentric attack. The focal point of this attack must be between Waal and Maas in order to take the Nijmegen-Grave road, thereby preventing a further reinforcing of the enemy north of the Maas.
2. The southern front of Fifteenth Army and the western front of First Parachute Army must be held at present lines. The enemy bridgehead across the canal south of Helmond is to be eliminated or securely sealed-off at least.
3. The gap at the inner wings of Fifteenth Army and First Parachute Army at Veghel is to be closed by means of a concentric attack in order to meet the preliminary requirement for the destruction of the enemy north of the Maas.
4. Army Group G will stand fast forward of the Vosges position thereby winning by fighting the time required for the completion of that position as well as of the Vosges Battle-position. The long and unprepared triangle of the Western position from south of Metz via Falkenberg, Püttlingen to Blamont is completely unsuitable for defence. In order to be able to conduct mobile operations in the area Duss - Nomeny - Luneville all panzer and panzer grenadier divisions as well as the panzer brigades presently under the Army Group are to remain with it. The assembly of a mobile reserve also behind the Nineteenth Army is necessary (sic).
5. For the attack of First Parachute Army between Waal and Maas, 108 Pz Bde, 741 Hy A Tk Bn and 506 Tiger Bn are to be moved-in, furthermore also 116 and 9 Pz Divs, the latter two to be relieved by Fortress Bns and, if necessary, by moving-in 246 Inf Div.

6. The Chief of Army Equipment and Commander of the Replacement Training Army has been instructed to move strong forces into the area Wilhelmshaven - Leeuwarden - Apeldoorn - Rheine. Orders concerning this and further work on the western Position and the West Wall will follow.
7. Operational Intentions and Dispositions are to be reported.

Adolf Hitler

6.11.1944

ER-Büro Fernschreiber vom 25.9. 05.00 Uhr

Bezirk: Adolf Hitler, 2. St/Op. Nr. 773518 g. Kdo. Chefs. v. 25.9.

Mit Bezug hat der Führer befohlen:

Der Feind hat den Schwerpunkt seiner Angriffe in den helländischen Rücken und in das Vorfeld der Niede-Vogesen verlegt. Während er in Süden die vorhandenen Kräfte in wesentlichen in den Kampf geworfen hat, stehen in England noch starke Verbände auch Luftlande-Divisionen zur Verfügung. Um einen Erfolg der Kämpfe in Südholland durch weitere Landungen aus der Luft und zur See in west- oder nordholländischen Hafen ins Land zu ziehen und auszunutzen und auszuweiten.

Der Schwerpunkt unserer Gegenmaßnahmen muß daher in den Nordrhein-Westfalen verlegt werden, um Holland zu behaupten, den Angriffen von Süden entgegen zu stemmen zu ermöglichen und dadurch das Raumgebiet zu sichern.

Dazu ordne ich an:

- 1.) Der Feind in Rumbeek am Arnhem - Nijmegen ist durch konzentrischen Angriff zu vernichten. Der Schwachpunkt dieses Angriffs ist in dem Raum zwischen Saal und Maas zu legen, wo die Straße Nijmegen - Arnhem zu gewinnen und dadurch eine weitere Verstärkung des Feindes aufzuhalten ist kann zu unterbinden.
- 2.) Die Südfront der 15. Armee und die Westfront der 1. Fallsch.-Armee müssen in der jetzigen Linie zu halten. Der feindliche Brückenkopf über den Kanal zwischen Nijmegen und Arnhem muß beseitigt, zumindest bis er eingeriegelt werden.
- 3.) Die Linie an den inneren Flügeln der 1. Armee und der 1. Fallsch.-Armee bei Veghel ist durch konzentrischen Angriff wieder zu schließen und damit die Voraussetzung für die Vernichtung des Feindes nördlich der Maas zu schaffen.
- 4.) Die Heeresgruppe G hat sich vorwärts der Vogesen-Stellung zu haupten und dadurch den Zeitgewinn für den Angriff dieser Stellung und der Vogesen-Kampfstellung zu erkämpfen. Das lange und nicht ausgebaute Dreieck der Weststellung von südlich Roer über Pulkenberg, Füllingen nach Euskirchen ist für die Verteidigung völlig ungeeignet. Um den Kampf im Raum Roer - Remagen - Linnich beweglich führen zu können, sind der Heeresgruppe alle ihr z.B. unterstellten Panzer- und Gren.-Div., sowie die Pz.-Brigaden zu belassen. Die Bereitstellung einer beweglichen Eingreifreserve auch hinter der 19. Armee ist nötig.
- 5.) In Verbindung ist zu dem Angriff der 1. Fallsch.-Armee zwischen Saal und Maas die Pz.-Grig. 108, die schw. Pz.-Jug. Abt. 741 und die Tiger-Abt. 506, ferner die 116. und 9. Pz.-Div. heranzuziehen, letztere beide unter Ablösung der Festungs-Pz. und wenn nötig, auch noch durch Zuführung der 246. I.D..
- 6.) Chef H Rüst u. MfE hat Auftrag, in den Raum Wilhelminastadt - Leeuwarden - Apeldoorn - Rheine möglichst starke Kräfte zu verteilen. Befehle darüber und über den weiteren Angriff der Weststellungen und des Festwalls folgen.
- 7.) Operationsscheiben und Kraftverteilung sind zu melden.

Adolf Hitler."

ARMED FORCES HIGH COMMAND

PERIODICAL SCHEMATIC ORDERS OF BATTLE OF GERMAN ARMIES.

O. B. WEST-(A GP D.)
SECTION OF CHART.

DIVISIONS	CORPS	ARMIES	ARMY GROUPS
64 ^e , 70 ^e , 85 ^e , Battle Gp 346 ^e , 711 ^e , 719 ^e	67		
245 ^e ; 59 ^e ,	88	15	
Battle Group 712 ^e	H.Q. 344	89	
363 V.Gr.		12 SS	
9 Pz, Battle Group 9 SS Pz, Battle Group 10 SS Pz		2 SS PZ	I PARA Div. No. 526
Div. No. 406 ^{xx} , Battle Group 84, Div No.100 ^{xx}		2 PARA	
Battle Group Walter (107 Pz Bde), Div. No. 180, Div. No. 176 ^{xx}		86	
183 V.Gr, Remts 49 ^e , 116 Pz, 108 Pz Bde		1 SS PZ	
246 V.Gr, 12 V.Gr.		81	7
275 ^e , 89, Battle Group 347 ^e		74	
Remts 1 SS Pz, Remts 12 SS Pz, Div. No.172 ^{xx} , Battle Group 2 SS Pz, Battle Group 2 Pz		66	3 Pz Gren (coming)
Remts 353, 36 V.Gr ^e		80	
Remts 265 ^e		25	
416 ^e , 19 V.Gr, 462		82	
17 SS Pz Gr, Remts 553 V.Gr, 559 V.Gr, 48		13 SS	I
11 Pz, 15 Pz Gr		58 PZ	5 PZ
21 Pz, 16 V.Gr ^e		47 PZ	
716 ^e , 198 ^e		64	
338 ^e		4 LW FD#	19
159, 189, 106 Pz Bde		85 for special employment.	

* static, e without Asslt Gun Bn # Lw Fd - German Air Force Field V.Gr. - Volks Grenadier Remts - Remnants

^{xx} Divisions with the prefix "No." were "Heimatdivisionen" (i.e. home divisions, not yet fully manned, trained or equipped)

O

K

W

B

319^e3 Para
5 " " " " undergoing rehabilitation256 V.Gr.
361 V.Gr.D
simultaneously
OB
WESTG
30 SS Gren Div
(Russian No. 1)

W

OKW/WFSt Directive to O.B. West

(29 Oct 44)

1. The Führer expects Fifteenth Army to stand fast with all its power in the present main line of resistance along the line Bergen op Zoom - Breda - 's-Hertogenbosch - south of the Maas.
2. Should new and deep penetrations resulting from further enemy attacks place elements of the forces in danger of being destroyed, the Fifteenth Army would then have to hold on at least in large bridgeheads south of the Maas. In that case the right wing of the Army would have to wheel around towards the West to block the crossings to the Scheldt islands and thus prevent a breaking-up of the Scheldt defences from the East.
3. The defence of the Scheldt Estuary depends on the heavy batteries on the island of Walcheren. Therefore this island is to be defended fanatically. Should in the long run 70 Inf Div no longer be able to hold on to South Beveland, the forces committed there must be withdrawn to North Beveland and Walcheren. After the last heavy batteries of the Breskens bridgehead had been lost, that bridgehead was of little further value for the blocking of the Scheldt Estuary. It is to be reported whether at this time there are still well founded prospects of transferring substantial elements of 64 Inf Div to Walcheren. If not, 64 Inf Div in the bridgehead will also have to stand fast to the last.
4. The conduct of the operations of Fifteenth and First Parachute Armies is to be coordinated forthwith under Col Gen Student. The arrival of the Army Group headquarters staff is not to be waited for. For the time being the most necessary elements of the command apparatus are to be placed at the disposal of Col Gen Student by the Armed Forces Commander Netherlands, Fifteenth Army and First Parachute Army.
5. In order to make possible the speedy replacement of the casualties suffered by Fifteenth Army in its hard struggle, the activation of the 8th, 9th and 10th Parachute Divisions is to be renounced for the present. The units and transfer battalions (including those still in the Home Defence Area) which have been organized for these divisions, are to be despatched to the Fifteenth Army by the Inspector General of the Parachute Army as required by Col Gen Student. Numerical strength and location of the units are to be reported forthwith to Col Gen Student, O.B. West and OKW.

3rd, 5th, 6th and 7th Parachute Divisions, including the replacements earmarked for them, will not be drawn upon.

6. To strengthen Fifteenth Army with regard to materiel, beginning on 30 Oct seventeen assault howitzers will be despatched to the Army. Additional heavy materiel and weapons for Fifteenth Army are to be drawn from Army Group B's own stocks. Gaps thereby created in the materiel of other formations will be filled by means of higher allocations in November. The numbers of weapons transferred are to be reported.

OKW/WFSt/Ops No. 773955/44, Top Secret

(Note: The foregoing is a translation of the text of OKW signal OKW/WFSt/Ops No. 773955/44, as passed on by the Operations Section of the Naval Operations Staff to the other section of that staff in the form of a certified copy bearing the number 1.Skl.B. No. 3416/44, Top Secret, 29 Oct 44.)

Geheime Kommandosache!

Handschrift.

1.Skl.D.Br.3416/44 S/ des. Chefs.
vom 29.10.44

Chefsache!

Nur durch Offizier!

Fernschreiben: mit L.P.

Fltd. CME/1.Skl.
Ob.West
CME/LV Flust.
Inspekteur d.Fallsch. Armee
CME/1.Skl.
Genst.d.H./Op
Genst.d.H./Org

9-
a-a

S/ des. Chefs. - Nur durch Offizier!

- 1.) Führer erwartet, daß 15. Armee sich mit allen Kräften in derzeitiger Hh. in Linie Bergen op Zoom - Breda - 's Hertogenbosch - südlich der Maas hält.
- 2.) Sollten im Verlauf der weiteren feindlichen Angriffe erneute und tiefe Einbrüche entstehen, sodaß die Gefahr einer Vernichtung von Teilkräften eintritt, so hat die 15. Armee wenigstens große Brückenköpfe südlich der Maas zu halten. Der rechte Flügel der Armee muß dann nach Westen einschwenkend die Übergänge zu den Scheldeinseln sperren, um ein Auftreten der Schelde-Verteidigung von Osten her zu verhindern.
- 3.) Die Verteidigung der Schelde-Mündung beruht auf den schweren Batterien der Insel Walcheren. Diese Insel ist daher mit allen Kräften fanatisch zu verteidigen. Sollte es der 70. Inf.Div. auf die Dauer nicht mehr gelingen, sich auf Süd-Beveland zu behaupten, so müssen die dort eingesetzten Kräfte auf Nord-Beveland und Walcheren zurückgenommen werden. Nachdem die letzten schweren Batterien des Brückenkopfes Breskens verloren gingen, hat der Brückenkopf für die Sicherung der Schelde-Mündung nur mehr geringen Wert. Es ist zu rüden, ob die begründete Aussicht besteht, namhafte Teile der 64. Inf.Div. jetzt noch nach Walcheren zu überführen. Wenn nicht, hat sich auch die 64. Inf.Div. bis zur letzten in ihrem Brückenkopf zu behaupten.
- 4.) Die Führung des Kampfes der 15. und 1. Fallsch. Armeen ist bereits jetzt einheitlich unter Generaloberst Student zusammenzufassen. Eintreffen des Stabes Heeres Ruyre II ist nicht abzuwarten. Die notwendigsten Führungssorgane wird Gen. Ob. Student aus dem N.R. Niederlande, IOK 15 und Fallsch. IOK 18 zunächst zur Verfügung zu stellen.
- 5.) Um rasch die Verluste der schwer ringenden 15. Armee aufzufüllen zu können, wird zunächst auf die Aufstellung der 8., 9., u. 10. Fallsch.Jg.Div. verzichtet. Die für sie jetzt schon bereitgestellten Truppenteile, Marschbataillone (einschließlich der im Heimatriegsgebiet befindlichen usw.) sind durch Insp. d. Fallsch. Armees der 15. Armee nach näherer Anforderung des Gen. Ob. Student zu zuführen. Zahl der verfügbaren Kräfte und Bereitstellungsorte sind sofort an Gen. Ob. Student Ob. West und CME zu melden.
- 3., 5., 6. und 7. Fallsch.Jg.Div. einschließlich des für sie vorgesehenen Brustzes dürfen nicht angegriffen werden.
- 6.) Zur materiellen Unterstützung werden IOK 15 ab 30.11. 17 Sturm-Haubitzen aufgeführt. Weitere schweres Material und Waffen für die 15. Armee sind den eigenen Beständen der H.Gr. B. zu entnehmen. Dadurch bei anderen Verbänden der H.Gr. entstehende Lücken werden durch erhöhte Zuweisung im November wieder aufgefüllt. Zahl der abgegebenen Waffen ist zu melden.

O.M./W.E./ Op Nr. 77 3955/44 S/ des. Chefs.

Verteiler:

Prif 1:.....Ib
" 2:.....If
" 3:.....Adm.z.b.V.
" 4:.....I op

Nur die Richtigkeit:

(Verfügung bei I West)

Oberleutnant AND.